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Velmi aktivně jste se
vždy zajímal o situaci
hasičů a policistů
zejména v době, kdy
Nečasova vláda přistou-
pila ke Kalouskovým
úsporám a začala škrtat
i v platech těchto důleži-

tých bezpečnostních složek státu. Dá se dnes
říci, jaké škody tím byly napáchány? 

Souhlasím s tím, že se má šetřit. Nesouhla-
sím ale s tím, jak se k šetření v minulých
letech přistupovalo. Místo promyšlených
kroků se sáhlo ke škrtům, které zvyšovaly
vnitřní dluh, snížily příjmy policistů a hasi-
čů a mnohdy začaly ohrožovat funkčnost
jednotlivých složek. Výsledek je jasný.
Vnitřní dluh budeme muset zaplatit zvýše-
nými investicemi v budoucnu a snížené platy
se promítly v poklesu domácí ekonomiky
a tím i daňových příjmů státu.

Volební heslo vaší strany je „Prosadíme
dobře fungující stát“, ale to dost dobře
nelze bez slušně placených policistů a hasi-
čů. Vždyť bezpečnost státu, ochrana občanů
a jejich majetku je jednou ze základních
funkcí státu. Jak v tomto ohledu chápat
volební heslo ČSSD?

Mnoha lidem připadá bezpečnost jako okra-
jové téma. Alespoň do chvíle, než se oni
sami nebo jejich rodina ocitnou v ohrožení.
Ať už jde o dopravní nehodu, povodně, vlou-
pání do bytu či násilnou kriminalitu. Teprve
tehdy každý pozná důležitost funkčních bez-
pečnostních složek. 
Mnozí politici si bohužel neuvědomují, že
pokud stát neplní své základní funkce, lidé
ztratí ve stát důvěru. To samozřejmě ohrožu-
je nejen jeho fungování, ale i demokracii.
Pokud neudržíme profesionály a nezajistíme
prostředky pro fungování těchto složek,
doplatí na to nakonec všichni. Hledání řeše-
ní nebude jednoduché, neboť snížení rozpo-
čtu ministerstva vnitra přibližně o 8 miliard
korun ročně počátkem roku 2011 se dopo-
sud promítá velmi negativně.

Zastavme se u práce hasičů: je to profese,
které veřejnost v nejrůznějších průzkumech

nejvíce důvěřuje. Stále častější povodně
a další pohromy ukazují na jejich celospole-
čensky významnou práci. Pokud ČSSD uspě-
je ve volbách, jak chcete hasičům navrátit
adekvátní společenské ocenění? 

Jsem si vědom toho, že pochvalná slova na
adresu hasičů sama o sobě nestačí. Proto
jsme připravili několik opatření, která chce-
me prosazovat v příštím volebním období.
Prvním je navrácení deseti procent do tarif-
ních platů hasičům i policistům. Dalším je
pak omezení využívání „balíčku 150 hodin
práce zdarma ročně“ jen na krizové a sku-
tečně mimořádné situace. Musíme také vnést
větší spravedlnost do rozdělování odměn
mezi funkcionáři a řadovými příslušníky.
Abychom nepřipustili postupný rozklad
systému dobrovolných hasičů, navrhujeme
zavedení daňových úlev pro zaměstnavatele
dobrovolných hasičů vyjíždějících k zása-
hům.

Miroslav Kalousek už nyní vykřikuje, jak
bude ČSSD zadlužovat zemi. Ekonomika jak
známo není a hned tak nebude v dobré kon-
dici. Kde tedy brát peníze? ČMKOS ve své
předvolební analýze doporučuje, aby nová
vláda prosadila Národní plán boje proti
korupci a daňovým únikům, bez kterého
podle ČMKOS nelze zabezpečovat účinná
opatření hospodářské politiky. Co si o tom
myslíte?

Jen strany na jedno použití si mohou dovolit
slibovat vzdušné zámky. Proto jsme velmi
pečlivě porovnávali každý náš slib s ekono-
mickou realitou. Považujeme za nutné udr-
žet deficit státního rozpočtu na úrovni tří
procent HDP ročně. Miroslav Kalousek
často radí, ale výsledky nemá – alespoň ne
ty pozitivní. Jeho politika byla založena na
škrtech a snižováních příjmů státu. My jsme
naopak přesvědčeni, že bez obnovení pro-
gresivního zdanění, majetkových přiznání,
registračních pokladen či vyššího zdanění
hazardu bychom se nakonec uškrtali k smrti.
Omezení daňových úniků a korupce je nejen
potřebné, ale i nezbytné pro každý úspěšný
a sociální stát. Konečně země na severu
Evropy toto prokazují. 

Bezpečnost občanů
a zamezení daňovým únikům
nejsou okrajová témata

Doposud se žádné vládě nepodařilo odpoli-
tizovat státní správu. Jaký je váš recept?

Předchozí vláda vytvořila pod tlakem
Evropské komise několik variant zákona
o úřednících. Podle mého názoru jeden horší
než druhý. A přitom již od roku 2002 máme
schválený, platný, ale doposud neúčinný
zákon o státní službě. Postačí jediné – uvést
jej v život. 
Proto jsme připravili novelu tohoto zákona,
která reaguje na dosavadní námitky o jeho
přílišné finanční náročnosti a zároveň posilu-
je jak nezávislost, tak odpovědnost jednotli-
vých úředníků. Zákon je postaven na odděle-
ní politické a úřednické části jednotlivých
úřadů, objektivních kárných řízeních, zrušení
smluvních platů, zákazu nepřiměřených
a nezdůvodněných odměn a jasných poža-
davcích na kvalifikaci.


